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دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا در نخستین اظهار نظر پس از نخستین دور گفت وگوهای غیرمستقیم میان تهران - 
واشنگتن در مسقط عمان اعلام کرد: گفت وگوها با ایران خوب پیش می رود.وی در گفتگو با خبرنگاران در هواپیمای ایر 
فورس وان، هواپیمای ریاست جمهوری آمریکا درباره مذاکرات عمان، در عین حال بر اهمیت اتمام مذاکرات و رسیدن به 
نتیجه تاکید کرد و گفت که به همین دلیل دوست ندارد اکنون درباره آن صحبت کند.ترامپ درباره مذاکرات روسیه نیز 
افزود: فکر می کنم اوکراین و روسیه شاید خوب پیش بروند »و خیلی زود متوجه خواهید شد. نقطه ای وجود دارد که در 

آن یا باید تسلیم شوید یا ساکت شوید. خواهیم دید چه اتفاقی می افتد، اما فکر می کنم خوب پیش می رود«.

ترامپ:گفتوگوهاباایرانخوبپیشمیرود یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید غلام حسین 

کیانی گیلان« که   به 
۳۰ دی ۶۰ مقام شامخ 

شهادت نائل گشت، 
گرامی باد

در جهانی که هر روز بیش از پیش با قطبی سازی های 
ژئوپلیتیک  گسل های  و  متخاصم  بازیگران  جدید، 
درگیر می شود، حتی »نشستن بر سر میز مذاکره«، 
آن  هم غیرمستقیم، معنایی فراتر از پروتکل دارد. در 
این میان، گفت وگوهای تازه بین تهران و واشنگتن-

هرچند از دریچه ای محدود، به واسطه میانجی ها، و 
با واژگانی محافظه کارانه - برای ناظران حرفه ای، یک 
علامت حیات سیاسی در میدان مین بحران هسته ای 

ایران است.
تحلیل اخیر وانگ جین، استاد دانشگاه نورت وست 
شی آن و کارشناس مسائل خاورمیانه، که در گلوبال 
تایمز چین بازتاب یافته، نشان دهنده نگاهی نو از شرق 
آسیا به موضوعی است که بیش از دو دهه، گفتمان 
امنیت جهانی را تحت الشعاع قرار داده است: مسأله 
هسته ای ایران و روابط پرتنش تهران و واشنگتن. وانگ 
با نگاهی عمل گرایانه اما امیدوار، مذاکرات غیرمستقیم 
را »نشانه ای مثبت« می داند، به ویژه آن جا که از »اجماع 
اولیه بر سر اهداف مشترک« صحبت می کند؛ عبارتی 
که برای سال ها جای خالی اش در ادبیات دیپلماسی 
ایران و آمریکا احساس می شد. اما این خوش بینی 
محتاطانه، بی پایه نیست. شرایط پیچیده فعلی-چه 
در تهران و چه در واشنگتن-نیاز به بازتعریف نقش ها 
»احترام  »اعتماد«،  واژه هایی چون  ترجمه  مجدد  و 
متقابل« و »منفعت مشترک« دارد. وانگ به درستی از 
»فقدان اعتماد سیاسی« سخن می گوید؛ همان عامل 
مزمنی که حتی بهترین طرح های فنی در آژانس انرژی 

اتمی را بارها در بن بست فروبرده است.
در این میان، موضع گیری های مقامات رسمی چین، 
از جمله وانگ یی وزیر خارجه و سخنگوی وزارت امور 
خارجه پکن، پرده از نوعی دیپلماسی فعال تر این قدرت 
به عنوان  عمدتاً  چین  گذشته،  در  برمی دارد.  شرقی 
بازیگری منفعل و در سایه در پرونده های خاورمیانه 
به وضوح تلاش می کند  امروز  اما  شناخته می شد، 
تا از جایگاه ناظر صرف خارج شده و نقش آفرینی 
دیپلماتیک خود را تثبیت کند. سخنان صریح لین 

جیان درباره »لزوم بازگشت آمریکا به مسیر دیپلماسی 
و پرهیز از فشار حداکثری« نه تنها موضعی اخلاقی، 
بلکه نشانه ای از تحلیل قدرت است. در این تحلیل، 
چین با بهره گیری از ادبیاتی بی طرفانه اما هدفمند، 
تلاش دارد خود را میانجی ای قابل اعتماد و متعادل 
معرفی کند؛ طرفی که نه به اندازه اروپا گرفتار بی اثر 
بودن است و نه مانند روسیه آلوده به بازی های جنگی. 
این بازی نرم و چندلایه، بخشی از پروژه کلان پکن 
نوین  به »معمار صلح« در نظم  تبدیل شدن  برای 
جهانی است-حتی اگر این صلح هنوز بیشتر شبیه 

طرحی در دست اجرا باشد تا واقعیتی قابل اتکا.

چرا دیپلماسی هنوز مهم است؟
نکته ای که در تحلیل وانگ جین به درستی برجسته 
می شود، این است که نباید از نخستین دور گفت وگوها 
توقع معجزه داشت. بر خلاف روایت های هیجانی 
رسانه ای، پرونده هسته ای ایران نه یک بحران »فوری«، 
بلکه یک چالش درازمدت است که لایه های متعددی 
از سو ءتفاهم ها، تهدیدها، عقب نشینی ها و مصوبات 
نیمه کاره بر آن نشسته است. واقعیت این است که 
ایالات متحده، با خروج یکجانبه از برجام در دوران 
ترامپ، نه تنها اعتماد ایران را از بین برد، بلکه برای 
متحدان خود نیز هزینه اعتماد به واشنگتن را بالا برد. 
بازگشت به میز مذاکره، بدون تضمین های واقعی و 
بیانیه های عملی، برای تهران به معنای پذیرش دوباره 
بازی با مهره هایی است که پیش تر بی قاعده چیده 
شده اند. از سوی دیگر، ایران نیز در طول سال های اخیر، 
در سایه فشارهای اقتصادی و امنیتی، پازلی متناقض 
از مقاومت و مذاکره ساخته است؛ پازلی که در آن هم 
تمایل به توافق دیده می شود و هم بی اعتمادی عمیق 
به نیت های غرب. این وضعیت، فرآیند هرگونه توافق 
پایدار را به شدت دشوار کرده و فضا را برای طرف های 

ثالثی مانند چین باز گذاشته است.
بحران  حل  کلید  باشیم،  واقع بین  بخواهیم  اگر 
فرایندی  در  بلکه  دیپلماتیک،  نشست  یک  در  نه 
و  متقابل  تضمین حقوق  اعتمادسازی،  از  مستمر 
کاهش تدریجی تنش است. مذاکرات فعلی- هرچند 

غیرمستقیم، محدود و بدون خروجی سریع- در همین 
فرایند معنا پیدا می کند، نه بیشتر. چین، با اتکا به 
موضع سنتی »عدم مداخله در امور داخلی کشورها« 
و سیاست ورزی متوازن میان ایران و غرب، می تواند 
به عنوان یک حامی ساختاری برای بازگشت دیپلماسی 
عمل کند. حمایت این کشور از استفاده صلح آمیز از 
انرژی هسته ای، اگر با فشارهای سیاسی معتدل بر 
طرف های متخاصم همراه شود، می تواند فرصت هایی 
تازه برای یک توافق نو فراهم آورد- توافقی که شاید 
با برجام تفاوت هایی داشته باشد، اما روح اصلی اش 
همان است: صلح در ازای راستی آزمایی و رفع تحریم.

در نهایت، این گفت وگوهای تازه- به ویژه اگر از لایه 
هیجانی سیاست داخلی خارج شوند- فرصتی برای 

بازاندیشی در مفهوم امنیت پایدار هستند.
نه امنیتی که از لوله تفنگ بیرون بیاید، بلکه امنیتی 
که از دل گفت وگو، تفاهم، و حفظ منافع متقابل شکل 
بگیرد. تحلیلگران شرقی، همچون وانگ جین، شاید با 
فاصله ای امن تر و نگاهی ژرف تر، بهتر درک کرده اند 
که دیپلماسی، اگرچه کند و پرپیچ وخم، هنوز تنها 
ابزار انسانی برای عبور از مناقشاتی است که راه حل 
نظامی برایشان نه تنها موثر نیست، بلکه خود منشأ 
آمریکا  و  ایران  اگر  بود.  تازه تری خواهد  بحران های 
بتوانند حتی در چارچوب غیررسمی و غیرمستقیم، 
»ادبیات مشترک« خلق کنند، گام اول برداشته شده 
است. جهان خاورمیانه، بیش از آن که به سلاح های 
بیشتر نیاز داشته باشد، به زبان مشترک و حافظه ای 

جمعی برای مصالحه نیاز دارد.

 

دولت و مردم

»مهاجرانی«:

تخریب و توهین به 

افکارعمومی امیدوار، به نفع 

هیچ جریانی نیست

سخنگوی دولت با اشاره به پایان دور اول مذاکرات ایران 
به  و  توهین  کردن  غبارآلود  تخریب،  نوشت:  آمریکا  و 
افکارعمومی که با امید به آینده نگاه می کند، به نفع 
هیچ جریانی نخواهد بود. باید از فضای فعلی برای ترمیم 

شکاف مردم و مسئولان بهره گرفت.

»فاطمه مهاجرانی« روز گذشته با انتشار پیامی در شبکه 
و  ایران  مذاکرات  اول  دور  پایان  به  ایکس،  اجتماعی 
آمریکا در فضای سازنده و حرفه ای اشاره کرد و نوشت: 
دولت با هدف رفع تحریم ها و کاهش فشار بر زندگی 
مردم، مسیر دیپلماسی را دنبال می کند؛ اما چه با مذاکره، 
رفع  در  حداکثری  تلاش  ما  مسئولیت  آن،  بدون  چه 

مشکلات مردم است.
سخنگوی دولت در ادامه این پیام آورده است: تخریب، 
غبارآلود کردن و  توهین به افکارعمومی که با امید به 
آینده نگاه می کند، به نفع هیچ جریانی نخواهد بود. اتفاقا 
باید از فضای فعلی برای ترمیم شکاف مردم و مسئولان 

بهره گرفت.
به گزارش »دنیای هوادار«، دور اول مذاکرات غیرمستقیم 
به   ۱۴۰۴ فروردین   ۲۳ شنبه  روز  آمریکا  و  ایران  بین 

میزبانی مسقط پایتخت عمان برگزار شد.
پس از پایان دور اول مذاکرات، وزارت خارجه ایران در 
بیانیه ای رسمی اعلام کرد که این گفت وگوها در فضایی 
سازنده و مبتنی بر احترام متقابل و حول دو محور برنامه 
ایران و رفع تحریم های غیرقانونی  هسته ای صلح آمیز 
علیه ایران انجام شد و طرفین موافقت کردند که این 
گفتگوها شنبه آینده ۱۹ آوریل ۲۰۲۵ )۳۰ فروردین ۱۴۰۴( 

ادامه یابد.
وزارت خارجه عمان نیز بر بیانیه وزارت خارجه ایران صحه 
تاکید کرد: گفتگوها در فضایی دوستانه و  گذاشت و 
مناسب برای نزدیک سازی دیدگاه ها و در نهایت دستیابی 
به صلح، امنیت و ثبات منطقه ای و جهانی انجام شد و 

ادامه خواهد داشت.
استیو ویتکاف نماینده ویژه ترامپ در امور خاورمیانه 
نیز پس از این مذاکرات تصریح کرد، مذاکرات با ایران در 
۱۹ آوریل ۲۰۲۵ )۳۰ فروردین ۱۴۰۴( ادامه خواهد یافت.

آیاایرانوآمریکازبانیکدیگرراپیدامیکنند؟

میز مذاکره در مه
سرمقاله

مهرداد تیموری

اعمال  که  کرد  اشاره  گزارشی  در  هیل  تارنمای 
تعرفه های دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا 
دیپلماسی  با  آسیا،  در شرق  خود  متحدان  علیه 
دفاعی که به تقویت نظامی در ژاپن و فیلیپین منجر 

شده، متناقض است.
به گزارش »دنیای هوادار«، این رسانه آمریکایی در 
گزارش مورد اشاره آورده است: در حالی که هفته 
گذشته اعمال تعرفه های ترامپ به سر خط اخبار 
جهان تبدیل شد، پیت هگست، وزیر دفاع آمریکا، 
به فیلیپین و ژاپن سفر و ابتدا از مقر فرماندهی 
هند و اقیانوس آرام در هاوایی و مقر بمب افکن 
استراتژیک در پایگاه نیروی هوایی اندرسن در گوام 

بازدید کرد.
به نوشته تارنمای هیل، او به دنبال این بود که به 
متحدان آمریکا در اقیانوس آرام اطمینان دهد که 

حتی اگر دولت ترامپ علاقه کمتری به رویدادهای 
اروپا داشته باشد، تعهدش به مهار چین و حمایت 
از شرکای امنیتی منطقه ای آمریکا همچنان بخش 

محوری سیاست امنیتی واشنگتن است.
در مانیل، هگست با رئیس جمهوری و وزیر دفاع ملی 
فیلیپین دیدار و اعلام کرد که آمریکا نه تنها در تعهد 
خود به این کشور ثابت قدم است، بلکه دارایی های 
نظامی اضافی را مستقر و همکاری های آموزشی، 
صنعتی و سایبری را افزایش خواهد داد. این شامل 
ارائه موشک های ضد کشتی برای رزمایش سالانه 

بالیکاتان در ماه های آوریل و مه است.
بر اساس این گزارش، نیروهای ایالات متحده در 
ژاپن که شامل ۵۵ هزار نفر مستقر در ۱۵ پایگاه 
اصلی در اطراف جزایر مهم هستند، ارتقا خواهند 
یافت و آنچه در حال حاضر یک واحد فرماندهی 

تابعه است و به شکل عمده وظایف اداری دارد، 
به یک ستاد مشترک نیرو تبدیل خواهد شد که 
مسئولیت های عملیاتی و بیشتر جنگی را به عهده 
می گیرد و باعث می شود در یک بحران بهتر بتواند 

واکنش نشان دهد.
دومین عنصر قابل توجه این است که این سیاست ها 
نشان دهنده تداوم تحقق مستمر وعده های داده 
رئیس جمهوری سابق  بایدن  دوران جو  در  شده 
آمریکا است. روایت ترامپ از سال های بین ۲۰۲۱ تا 
۲۰۲۵، این دوران را به عنوان دره ای از سایه  مرگ به 
تصویر می کشد که ریشه های هر مشکل فعلی از این 
دوره نشات می گیرد. با این حال این بایدن بود که 
موافقت کرد به فیلیپین کمک کند تا توانایی نظامی 
خود را ارتقا دهد و بایدن بود که ارتقای نیروهای 

آمریکایی ژاپن را اعلام کرد.

»هیل«:سیاستترامپدرشرقآسیانامنسجماست
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مکث

سایهٔبحرانناترازیانرژیبرالبرز؛

خورشید پشت ابر برنامه ریزی

ملی  مسئله ای  به  انرژی  ناترازی  بحران  که  روزهایی  در 
بدل شده و تابستان های پرخاموشی در کمین شهروندان 
است، خبر تخصیص ۴۲۰ میلیارد ریال اعتبار برای نصب 
صفحات خورشیدی در البرز از سوی رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان، در ظاهر نویدبخش آینده ای سبز است. 
اما آیا این عدد و این وعده، برای عبور از بحران کافی است؟ 
و مهم تر از آن، این تصمیم ها تا چه اندازه دردی از »ناترازی 

ساختاری« در استان دوا می کند؟
توحید شیریزاد، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی البرز، از 
تداوم برنامه های پیشین در حوزه انرژی و تمرکز بر پروژه های 
نیمه تمام عمرانی خبر داده است. همچنین تدوین سند 
توسعه استان بر پایه آمایش سرزمین، یکی از محوری ترین 
طرح هایی ست که مطرح می کند. با این حال، آنچه در این 
البرز،  انرژی در  سخنان برجسته نیست، وضعیت واقعی 
سهم این استان از مصرف و تولید، و چشم انداز میان مدت 
و بلندمدت برای عبور از بحران ساختاری در زیرساخت های 

انرژی ست.
تیترهای  در  اگرچه  ریالی  میلیارد  بودجه ۴۲۰  اختصاص 
معادلات  تحلیل،  مقام  در  اما  است،  چشمگیر  خبری 
پیچیده تری را نشان می دهد. این مبلغ در خوشبینانه ترین 
حالت، برای نصب صفحات خورشیدی در چند نهاد دولتی 
یا منطقه محدود مسکونی کفایت می کند، نه برای تحول 
زیربنایی در حوزه انرژی تجدیدپذیر. به ویژه در استانی مانند 
البرز که جمعیت آن فراتر از ظرفیت های زیرساختی توسعه 
یافته و مصرف برق در فصول گرم و سرد به شکل تصاعدی 
رشد می کند. فراتر از عدد، مسئله اصلی نبود نگاه راهبردی 
و مطالعات پشتیبان در طرح های خورشیدی ست. نصب 
صفحات خورشیدی اگر بدون مطالعه جامع اقلیمی، بررسی 
بار مصرفی، جانمایی تخصصی و پیوست اقتصادی-اجتماعی 
باشد، نه تنها بحران را حل نمی کند، بلکه تبدیل به پروژه ای 
ناکارآمد می شود؛ پروژه هایی که بعدها در گزارش های رسمی 

به نام »درس آموخته های اجرایی« ثبت می شوند.
»آمایش  اساس  بر  البرز  توسعه  سند  تدوین  از  شیریزاد 
سرزمین« می گوید؛ عبارتی زیبا اما مبهم، که در نبود شفافیت، 
اغلب به ابزاری برای توجیه تخصیص های غیرکارآمد بدل 
می شود. اگر این سند قرار است صرفاً یک گزارش ویترینی 
باشد و نه یک سند الزام آور با پشتوانه اجرایی، بهتر است 
هزینه های تولید آن صرف تکمیل همان پروژه های نیمه تمام 
شود که او به آن اشاره کرده است. نکته مهم تر آن است 
که سند توسعه ای واقعی باید اولویت های مشخص اقلیمی، 
زیست محیطی، اقتصادی و اجتماعی البرز را به زبان عدد و 
برنامه ترجمه کند؛ نه صرفاً با زبان کلیات. در غیر این صورت، 
آمایش سرزمین نه ابزاری برای حل بحران که بهانه ای برای 

تعویق آن خواهد شد.
در بخش پایانی اظهارات شیریزاد، از رشد ۱۳۷ درصدی درآمدزایی 
استان البرز نسبت به سال ماقبل و تحقق ۱۲۵ درصدی اهداف 
تعیین شده سخن می گوید. اما این آمارها یک سوال اساسی را 
بی پاسخ می گذارد: سهم مردم از این رشد چیست؟ آیا کیفیت 
در  تسهیل  هوا،  آلودگی  کاهش  البرزی،  شهروندان  زندگی 
دسترسی به انرژی، یا افزایش مشارکت در برنامه های توسعه ای 
نیز هم راستا با این درصدهای چشمگیر رشد کرده اند؟ اگر پاسخ 
منفی است -که نشانه های آن در ترافیک سنگین، بافت فرسوده، 
نابرابری های منطقه ای و ناترازی خدمات شهری پیداست- باید 
پرسید این رشد اقتصادی صرف چه چیزی شده و چگونه در 

معیشت روزمره مردم قابل ردیابی است؟
بودجه ای  با  صرفاً  البرز،  استان  در  انرژی  ناترازی  مسئله 
چندصدمیلیاردی یا تدوین اسناد کلی حل نخواهد شد. 
آنچه ضرورت دارد، بازاندیشی در رویکردهاست: از نگاه بالا به 
پایین در برنامه ریزی، به مشارکت مردمی در طراحی و اجرای 
سیاست های انرژی. از اجرای پروژه های نمایشی، به اصلاح 
ساختارهای مزمن و ناکارآمد در مدیریت انرژی. و از آمارهای 
پرزرق وبرق، به گزارش های شفاف و ملموس درباره اینکه 

»چه چیزی« برای »چه کسی« بهبود یافته است.

اعضای شورای اسلامی شهر کرج از پروژه  سرمایه گذاری واقع در جاده محمدشهر)باغ زیبادشت( بازدید کردند.
اعضای شورای اسلامی شهر کرج، علیرضا رحیمی، جواد چپردار و علیرضا سعیدی، به همراه منوچهر خسروزاده، رئیس 
سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری کرج از پروژه  سرمایه گذاری واقع در جاده محمدشهر) باغ 
زیبادشت( بازدید کردند. این بازدید با هدف ارزیابی پیشرفت فیزیکی پروژه، بررسی چالش ها، موانع احتمالی و هم اندیشی 

در خصوص تسریع روند تکمیل و بهره برداری از آن انجام شد.

»باغزیبادشت«آبادمیشود

علیرضا ناظری

با  لاله ها  جشنواره  یازدهمین  گفت:  کرج  شهردار 
استقبال بی نظیر شهروندان و گردشگران در بازدید از این 

مجموعه، به کار خود پایان داد.
بازدید  رکورد  شدن  شکسته  بیان  با  کیانی  مهرداد 
گردشگران از یازدهمین جشنواره لاله هایِ کرج، اظهار 
کرد: در دو روز پایانی و تعطیلات آخر هفته بیش از 
۱۰۰ هزار بازدید در این جشنواره به ثبت رسید، که این 

استقبال بی نظیر فراتر از انتظار پیش بینی شده بود.
کیانی افزود: برغم شرایط نامساعد آب وهوایی در اروپا و 
کاهش دسترسی به پیاز لاله، مجموعه مدیریت شهری 
کرج موفق شد ۱۵۰ هزار پیاز تازه هلندی در ۱۵ واریته 
مختلف و ۷۰ هزار پیاز مانده از سال قبل را در باغ 
گل ها بکارد و علاوه بر لاله ها، حدود ۵۰۰ هزار گل فصلی 
رنگارنگ و بهاری در این دوره از جشنواره به نمایش 

گذاشته شد.
شهردار کرج بیان کرد: جشنواره لاله ها طی سال های 
اخیر به یک برند و نماد برای شهر کرج تبدیل شده 

که توانسته جمعیت زیادی از شهروندان کرجی، استان 
البرز و حتی سایر استان های کشور را به خود فرا خوانده 
و نام و آوازه این کلانشهر را در سطوح مختلف برجسته 

و مطرح کند.
این مسئول اضافه کرد: تلاش هشت ماهه بیش از ۴۰۰ 
نفر از عوامل اجرایی از آذرماه سال گذشته بر این اصل 
استوار بود تا با برنامه ریزی و نظارت دقیق، خدشه ای به 

این برند وارد نشود.
به گفته کیانی، یازدهمین جشنواره لاله ها که از ۱۵ 
از ثبت یک هفته  فروردین ماه آغاز شده بود، پس 
خاطره هایِ ماندگار، به کار خود پایان داد و به دلیل 
بهسازی و بازکاشت گل های جدید، مجموعه باغ گل ها 
از ۲۶ لغایت ۲۸ فروردین به مدت سه روز تعطیل 

خواهد بود.
وی اضافه کرد: ساخت سردیس و پرتره مفاخر البرز 
در قالب ورکشاپ زنده، موسیقی اقوام و پاتوق هنر، 
گل آرایی، طراحی و نصب المان های جدید، افزایش 

ظرفیت پارکینگ پارک چمران و اصلاح ورودی ها و 
خروجی ها برای تردد آسان تر و جلوگیری از تشکیل 
صف های طولانی و امکان تهیه بلیت الکترونیکی 
از اقداماتی بوده که در این دوره از جشنواره انجام 

شده است.

در هفته های آغازین سال نو و به منظور تحکیم 
روابط سازمانی، فرماندهان و اعضای شورای حوزه 
بسیج خواهران حضرت زینب )س( و پایگاه بسیج 
شهید سلطانی با حضور در دفتر فرمانده سازمان بسیج 

شهرداری کرج، با وی دیدار و گفتگو کردند.
به گزارش پایگاه خبری کرج امروز، فرمانده و اعضای 
شورای فرماندهی حوزه خواهران با حضور در دفتر 
رئیس سازمان بسیج شهرداری کرج با فرماندهی و 
اعضای شورای سازمان بسیج شهرداری کرج دیدار و 

گفت وگو کردند.
در این دیدار صمیمانه که در فضایی معنوی و با 
فعالیت های  هماهنگی  و  برنامه ها  بررسی  هدف 
فرهنگی و جهادی برگزار شد، ضمن تبریک سال نو 

و آرزوی توفیق روزافزون، گزارشی از عملکرد حوزه 
و پایگاه ها در سال گذشته ارائه شد. همچنین در 
خصوص برنامه های آتی و راهکارهای ارتقاء سطح 
فعالیت های بسیج در سطح شهرداری تبادل نظر 

صورت گرفت.
ضمن  کرج  شهرداری  بسیج  سازمان  فرمانده 
ارزشمند خواهران بسیجی در  از زحمات  قدردانی 
عرصه های مختلف، بر نقش مؤثر بانوان در ترویج 
فرهنگ ایثار و خدمت رسانی تأکید کرد و خواستار 
استمرار فعالیت های جهادی و فرهنگی در سطحی 

گسترده تر شد.
این دیدار با قرائت فاتحه و تجدید عهد با آرمان های 

شهیدان انقلاب اسلامی به پایان رسید.

پایانیازدهمینجشنوارهلالههایِکرج

دیدارفرماندهانواعضایبسیجشهرداریکرج

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز با بیان 
اینکه موسسه های فرهنگی، هنری و قرآنی برای ادامه 
فعالیت خود به پشتوانه مالی نیاز دارند، گفت: با توجه 
به اهمیت فعالیت این موسسه ها، حمایت مالی از 

آنها ضروری است.
اداره کل  اندیشی  ابراهیم شریفی »در نشست هم 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، ستاد اقامه نماز، هنرمندان 
و اصحاب رسانه استان البرز که با محوریت نماز برگزار 
تشکیلات  و  اتحادیه  قرآنی،  موسسات  افزود:  شد، 
فرهنگی باید بتوانند هرینه های خود را تامین کنند و 

به همین دلیل به حمایت نیاز دارند.
وی گفت : نباید این گونه موسسه ها و تشکل ها به 
حال خود رها شوند و دراین زمینه نیازمند همراهی و 

همکاری هستند.
وی با قدردانی از همت و تلاش بخش خصوص استان 
البرز در جهت توسعه فعالیت های فرهنگی و هنری 
افزود: امروز دستگاههای فرهنگی استان در بخش 

ترویج فرهنگ قرآنی و نماز همراهی خوبی دارند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز گفت : 
سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری کرج در 

این بخش فعالیت های خوبی داشته است .
شریفی با تاکید تولید آثار فاخر هنری در زمینه علوم 
قرآنی و مذهبی برای کودکان و نوجوانان بیان کرد: 
انتظار می رود این گونه آثار از قصه های قرآنی برگرفته 
شود تا تاثیر گذاری بیشتری برای جامعه هدف و 

مخاطبان داشته باشد.

وی گفت: اگر قرار است در بخش کودک کاری اتفاق 
بیافتد باید در طراحی و نقاشی ویژه کودک و نوجوان 

از مفاهیم قرآنی استفاده کنیم.
شریفی بیان کرد: در بخش داستان نویسی و فیلم های 
کوتاه نیز استفاده از داستان هایی قرآنی می تواند در رشد 

شخصیت فکری کودکان ونوجوانان موثر واقع شود.
در این نشست مباحثی در خصوص ترویج فرهنگ 

نماز و علوم قرآنی بیان شد.

مدیرکلارشادالبرز؛

حمایت از موسسه های قرآنی البرز در اولویت قرار گیرد
البرز
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معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست کهگیلویه و بویراحمد گفت: با وجود پیگیری های این سازمان، 
اما توقف ساخت سد »ماندگان« نیازمند دستور دادستان اصفهان است. »محسن پاکباز« روز گذشته در این رابطه اظهار 
داشت: سد »ماندگان« مجوز قانونی ندارد اما همچنان ساخت آن در حال انجام است و توقف ساخت نیازمند صدور حکم 
قضایی است.وی تاکید کرد: علاوه بر سازمان محیط زیست کشور همچنین سازمان محیط زیست استان مخالف احداث 
این سد هستند و به همین دلیل مکاتبات توقیف احداث سد را به دادستان شهرستان سمیرم )از توابع استان اصفهان( 

ارسال کردند این در حالی است که آن دادستانی عدم صلاحیت خود را در این موضوع اعلام کرده است.

توقفساختسدماندگانمنوطبهحکمدادستاناصفهاناست

در اعماق خاموش دشت اصفهان، مرگی تدریجی در 
حال وقوع است. مرگی که نه با صدای انفجار که با 
آهسته ترین و بی صداترین صدا، اما ویرانگرتر از هر 
زلزله ای، پیکرهٔ شهری چندصدساله را فرومی ریزد. این 
لایه های  همان  است؛  اصفهان  آبخوان  مرگ  مرگ، 
حیات بخشی که قرن ها زیر پای مردم جریان داشته اند 
و امروز در آستانهٔ خاموشی اند. به تازگی، علی بیت اللهی، 
رئیس بخش زلزله شناسی و خطرپذیری مرکز تحقیقات 
وزارت راه، مسکن و شهرسازی، هشدار داده که با ادامهٔ 
برداشت بی رویه از منابع زیرزمینی، دشت اصفهان در 
کمتر از ۱۰ سال به مرحلهٔ »میرایی کامل« خواهد رسید. 
این جمله به تنهایی کافی است تا زنگ خطر را برای 
یکی از مهم ترین کلانشهرهای ایران به صدا درآورد؛ اما 
آیا این هشدارها شنیده می شوند؟ و مهم تر از آن، آیا 

هنوز راه بازگشتی هست؟

مرگ خاموش در دل خاک
آبخوان ها، ذخایر زیرزمینی ای هستند که در لایه های 
متخلخل زمین، سال ها و قرن ها آب را در خود نگه 
داشته اند. در اقلیم خشک و نیمه خشک ایران، حیات 
بسیاری از دشت ها، کشاورزی، سکونت گاه ها و حتی 
صنایع، به وجود این منابع وابسته است. اما بهره کشی 
بی رویه از این منابع، به ویژه در سه دههٔ اخیر، آن ها 
نابودی کشانده است. اصفهان، به عنوان  را به سوی 
بحران های  شدیدترین  درگیر  که  شهرهایی  از  یکی 
زیست محیطی کشور است، اکنون بر لبهٔ پرتگاه ایستاده. 
نه فقط زاینده رودی که دیگر زنده نیست، بلکه لایه های 
که  آن گونه  فروپاشی اند.  حال  در  نیز  زمین  زیرین 
بیت اللهی گفته، نرخ فرونشست در این شهر سالانه به 
۱۵ سانتی متر می رسد. اگر این عدد را بر یک دهه ضرب 
کنیم، به فرونشستی یک ونیم متری می رسیم؛ عددی 
که در زبان ساده شاید بی صدا باشد، اما برای مهندسان 
عمران، معماران و شهروندان، ترجمه اش فاجعه است.

شهر بر لبهٔ شکست
فرونشست زمین، برخلاف زلزله، ناگهانی نیست، اما 
در بلندمدت مخرب تر است. خیابان ها دچار ترک های 
زمین  زیر  در  گاز  و  لوله های آب  گسترده می شوند، 
می شکنند، پی ساختمان ها ترک برمی دارد و در نهایت، 

زیرساخت ها فرو می ریزند؛ بی آنکه لرزشی حس شده 
باشد. این همان »شکست تدریجی« است که بیت اللهی 
از آن سخن گفته: لحظه ای که ساختمان ها، خیابان ها 
و تأسیسات شهری، تاب این فشار خزنده را از دست 
می دهند. او اشاره می کند که شکاف های فرونشستی 
دیده  نقش جهان  تازه ساز  استادیوم  شمال  در  حتی 
می شود. در محلات مسکونی، ساختمان هایی هستند 
که دست به راحتی از میان شکاف دیوارها عبور می کند. 
این ها صرفاً تصاویری رعب انگیز از یک بحران در حال 
وقوع نیستند؛ بلکه واقعیت عینی اند. شهر در حال ترک 

برداشتن است، و ما تنها نظاره گریم.
طبق برآوردهای رسمی، حدود ۳۰۰ مدرسه و ۳۰۰ مسجد 
در اصفهان در پهنهٔ خطر فرونشست قرار گرفته اند. این 
یعنی جان صدها کودک و نمازگزار، هر روز در معرض 
تهدید ناشناخته ای است که هیچ پناهگاهی در برابرش 
کارآمد نیست. فرونشست، زمین را نمی لرزاند، اما زیر 
آن را خالی می کند. و درست همین جاست که فاجعه 
بی خبر فرامی رسد: ریزش ناگهانی، شکاف در پی ها، 
نشست ناهمگون، و در بدترین حالت، فروچاله هایی 
ثانیه یک  در عرض چند  و  درون می جوشند  از  که 

خودرو، یک مغازه، یا یک مدرسه را می بلعند.
بحران اصفهان دو لبه دارد: از یک سو، کمبود شدید 
آب شرب به دلیل کاهش نزولات جوی و خشکی سد 
زاینده رود، و از سوی دیگر، خطر تشدید فرونشست در 
اثر برداشت از آب های زیرزمینی. مسئولان، میان این 
دو بحران گرفتار آمده اند؛ اما به نظر می رسد تصمیم 
نهایی به ضرر زمین و به نفع مصرف کوتاه مدت اتخاذ 
شده است. بیت اللهی با صراحت می گوید: »این کار 
انجام می شود،  مردم  آب شرب  تأمین  برای  اگرچه 
اما آن ها بیشتر از هر چیز به آرامش روانی، امنیت 
ساختمانی و آسودگی از حوادث نیاز دارند.« آیا واقعاً 
می توان امنیت روانی را بر بستری بنا کرد که زیر آن هر 

روز خالی تر می شود؟

از بحران محیط زیستی تا بحران شهروندی
مسئلهٔ فرونشست در اصفهان، دیگر یک بحران صرفاً 
فنی یا هیدرولوژیک نیست؛ بلکه به شکلی عمیق تر، 
بحرانی شهروندی است. از بین رفتن امنیت در محل 
سکونت، افزایش استرس اجتماعی، افت ارزش املاک، 
خطر تخریب مدارس و مکان های عمومی، و ناتوانی 
در برنامه ریزی شهری، همگی نشانه هایی اند از بحرانی 
اثر می گذارد.  زندگی مردم  بر کیفیت  که مستقیماً 
از  حتی  مردم  موارد،  از  بسیاری  در  این،  بر  افزون 
شرایط فرونشستی مناطق زندگی خود مطلع نیستند. 
و  دقیق،  اطلاع رسانی  عدم  شفاف،  داده های  نبود 
ناهماهنگی بین دستگاه های اجرایی و پژوهشی باعث 
شده که جامعهٔ شهری همچنان در بی خبری به سر 

ببرد، تا روزی که زمین زیر پایشان بشکند.
پرسش اینجاست: چه کسی باید پاسخگوی مرگ 
در  که  است  مسئول  نهاد  کدام  باشد؟  آبخوان ها 
این سال ها نه تنها نتوانسته راه حلی ارائه دهد، بلکه 
چاه زنی های  با  غیرپایدار،  توسعه ای  پروژه های  با 
کارشناسی،  نظرات  از  چشم پوشی  با  و  بی رویه، 
به نوعی »قاتل همدست« این منابع طبیعی شده 
است؟ وزارت نیرو، سازمان حفاظت محیط زیست، 

استانداری ها، شهرداری ها، جهاد کشاورزی، صنایع 
بزرگ آب بر، کشاورزان سنتی و حتی خود شهروندان، 
هرکدام در این زنجیرهٔ مسئولیت سهمی دارند. اما 
در نهایت، این حاکمیت و سیاست گذاران کلان اند 
که باید برای نجات اصفهان وارد میدان شوند؛ نه با 
شعار، بلکه با راهکارهای واقعی و اجراشدنی. برخی 
معتقدند تنها راه، اجرای پروژه های انتقال آب است. 
بیت اللهی نیز تأکید می کند که »چاره ای جز اجرای 
پروژه های انتقال آب نیست«. اما این راه حل، خود 
محل مناقشه است. انتقال آب از دیگر استان ها، 
گاه به نارضایتی و تنش های منطقه ای می انجامد، 
و در بلندمدت نیز نمی تواند نسخه ای پایدار برای 
درمان بیماری آبخوان ها باشد. از سوی دیگر، کاهش 
مصرف، بازچرخانی آب، به کارگیری فناوری های نوین 
تصفیه، و تغییر الگوی کشاورزی، راه هایی اند که 
سال هاست بر زبان کارشناسان جاری اند، اما هر بار در 
مرحلهٔ اجرا با مانع بوروکراسی، کمبود بودجه یا ارادهٔ 
سیاسی مواجه می شوند. اگر همین روند ادامه یابد، 
تا ده سال آینده، دشت اصفهان دیگر چیزی به نام 
»آبخوان« نخواهد داشت. زمین خشک می شود، شهر 
می لرزد، ساختمان ها فرو می ریزند و مردم مجبور به 
مهاجرت از خانه هایی می شوند که دیگر قابل سکونت 
نیستند. این سناریو تخیلی نیست؛ یک پیش بینی 
علمی و مستند است که بارها و بارها در نشست های 
تخصصی مطرح شده، اما در گوش سیاست گذاران 

طنین نینداخته است.

نجات اصفهان ممکن است، اگر...
نیازمند  شویم،  خارج  بحران  این  از  بخواهیم  اگر 
تغییر نگاه بنیادین هستیم. تغییر نگاه به آب، از 
به  نگاه  تغییر  راهبردی.  ثروتی  به  مصرفی  منبع 
توسعهٔ شهری، از توسعهٔ کمی و بی ضابطه به توسعهٔ 
تهدید  یک  از  بحران،  به  نگاه  تغییر  و  هوشمند. 
دوردست به فاجعه ای کنونی که نیازمند اقدام فوری 
است. هم زمان باید با صداقت با مردم سخن گفت، 
داده ها را شفاف کرد، مناطق پرخطر را مشخص نمود، 
و طرح های نجات زمین را نه در اتاق های کنفرانس، 
بلکه در کف خیابان ها، در محله ها، در مدارس، و در 

شبکه های محلی اجرا کرد.

گوشه و کنار

»دنیایهوادار«سایهٔبلندفرونشستبرزیستشهریاصفهانرابررسیمیکند؛

کفن سفیدِ زاینده رود، گور سیاهِ آبخوان

دیدگاه

یاسمن یزدانی

پیشرفت در مذاکرات ایران و آمریکا

مذاکرات اخیر ایران و آمریکا در عمان با اظهارات مثبت 
را  این روند خوش بینی ها  بود.  مقامات دو کشور همراه 
نسبت به آینده افزایش داده و تأثیر مثبتی بر بازارهای 

داخلی داشته است.

حمایت نمایندگان ادوار مجلس از گفت وگو با آمریکا

مجمع نمایندگان ادوار مجلس شورای اسلامی با صدور 
بیانیه ای، گفت وگوهای ایران و آمریکا را گامی هوشمندانه 

در راستای تنش زدایی دانستند.

رشد چشمگیر بورس تهران

شاخص کل بورس امروز با رشد ۶۲٬۸۵۰ واحدی )٪۲.۲۱( 
به ۲٬۹۰۸٬۶۴۷ واحد رسید. شاخص هم وزن نیز با افزایش 
ورود  رسید.  واحد  به ۸۳۶٬۱۰۳   )٪۲.۰۸( واحدی   ۱۷٬۰۳۲
۴٬۳۵۹ میلیارد تومان پول حقیقی به بازار و کاهش قیمت 

طلا و دلار از عوامل مؤثر در این رشد بودند

کاهش قیمت دلار در بازار آزاد

قیمت دلار در بازار آزاد با کاهش ۸٬۰۰۰ تومانی نسبت به 
روز گذشته، به ۸۹٬۷۰۰ تومان رسید. این کاهش به دلیل 
خوش بینی نسبت به مذاکرات ایران و آمریکا و کاهش 

قیمت تتر رخ داده است.

افت قیمت طلا در بازار داخلی

هر گرم طلای ۱۸ عیار با کاهش حدود ۷۰۰٬۰۰۰ تومان نسبت 
به صبح، به ۶٬۶۷۱٬۰۰۰ تومان رسید. این کاهش در پی اخبار 
مثبت از مذاکرات ایران و آمریکا و تأثیر آن بر بازارهای 

داخلی رخ داده است.

کاهش قیمت دلار توافقی

قیمت دلار توافقی در سمت فروش به ۷۰٬۷۲۹ تومان و در 
سمت خرید به ۷۰٬۰۹۳ تومان رسید. همچنین، قیمت حواله 
دلار توافقی در سمت فروش ۶۸٬۸۰۳ تومان و در سمت 

خرید ۶۸٬۱۸۳ تومان اعلام شد.

کاهش بارش در ۲۴ استان کشور

بر اساس گزارش ها، ۲۴ استان کشور با کاهش بارش مواجه 
شده اند که می تواند تأثیرات منفی بر کشاورزی و منابع آبی 

داشته باشد.

پیش فروش بلیت قطارهای اردیبهشت ماه 

سه شنبه  از  اردیبهشت ماه  قطارهای  بلیت  پیش فروش 
طریق  از  می توانند  مسافران  می شود.  آغاز  فروردین   ۲۶

سامانه های فروش بلیت اقدام کنند.

»آتش نشانی« شغل سخت و زیان آور شناخته شد

در پی صدور آرای متعارض از سوی برخی شعب دیوان عدالت 
اداری در خصوص ماهیت شغل آتش نشانی و اینکه آیا این شغل 
در زمره مشاغل سخت و زیان آور قرار می گیرد یا نه، موضوع جهت 
بررسی و رفع تعارض به هیات عمومی ارجاع شد. هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری پس از بررسی مستندات و استماع نظرات، 
با اکثریت آرا تعارض را محرز دانست و اعلام کرد که بر اساس 
ماده ۸۴ قانون برنامه ششم توسعه جمهوری اسلامی ایران، 
دولت موظف است مشاغل آتش نشانی و پرتوکاری اشعه را جزو 
مشاغل سخت و زیان آور محسوب کند و نظر به این که با حکم 
قانونگذار و شناسایی مشاغل آتش نشانی به عنوان مشاغل سخت 
و زیان آور نیازی به طرح موضوع در کمیته استانی تشخیص 
مشاغل سخت و زیان آور نیست و اساسا کمیته یادشده نیز 
نمی تواند برخلاف حکم قانونگذار اتخاذ تصمیم کند، در نتیجه 
آرای صادره مبنی بر ورود شکایت به شرح مندرج در گردشکار که 
متضمن پذیرش مشاغل آتش نشانی به عنوان مشاغل سخت و 

زیان آور بوده، صحیح و منطبق با موازین قانونی است.
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کامران شکیبا

فیلم »راننده تاکسی« محصول 1976 ساختۀ مارتین اسکورسیزی، 
از زندگی تراویس بیکلِ  اما پرحادثه  را به دوره  ای کوتاه  ما 
منحصربه فرد )رابرت دنیرو( می  برد. ما دربارۀ گذشتۀ تراویس چیز 
زیادی نمی  دانیم، بجز اینکه او یکی از اعضای نیروی دریایی 
ارتش آمریکا بوده که با افتخار هم منفصل از خدمت شده است 
و در حال حاضر مشکل بی  خوابی دارد. وی در تاکسیرانی شهر 
نیویورک مشغول به کار می   شود، زیرا بهرحال تمام شب را بیدار 
است و درحالِ گشتن در خیابان  ها و چه بهتر که برای این  کار 
]روتین[ به او حقوق هم بدهند. اما به لطف نریشن  های)صداهای 
آگاه  می  گذرد،  سرش  در  آنچه  از  پراکنده    اش،  راوی(  ذهنِ 
می  شویم. به عنوان مثال، در اوایل فیلم متوجه می  شویم که 
اگرچه تراویس مایل است در محله  هایی از نیویورک کار کند که 
دیگران از بودن در آن می  ترسند، اما به  شکل متناقضی، او از آنچه 
می  بیند حالش به هم می  خورد و منزجر است: »همۀ   حیوونا تو 
شب میان بیرون... آدمای مریض و خودفروخته«. او فکر می کند 
که برای فساد و هرزگی   بی  سابقه  ای که هر شب شاهدش هست، 
باید کاری کرد؛ دقیقا نمی  داند که چه کاری، اما مطمئن است 
که در نهایت اتفاقی خواهد افتاد: پس از اینکه با رضایت از باران 
پاک  کننده)تطهیرکننده( یاد می  کند، در ذهنش فکر می  کند]و ما 
نیز می  شنویم[ که: »یکی از همین روزا یه بارون واقعی میاد و 

همۀ این آشغالا و تفاله  ها رو از خیابون پاک می  کنه«. 
فیلم راننده تاکسی، افکار و اعمال قهرمانی داستانی را به ما 
نشان می  دهد که کمی آشفته و مجنون بنظر می  رسد، اما 
در بسیاری از موارد انگار که، این بقیۀ جهان است که دیوانه 
است. تراویس هر شب شاهد فحشا، خشونت و مصرف مواد 
مخدر است. یکی از مسافران)با ایفای نقشی کوتاه توسط خودِ 
اسکورسیزی( خیانت همسرش، و چگونگی قصد کشتنش 
را، بتفصیل برای او تعریف می  کند. آیریس استینسما)جودی 
فاستر( فکر می کند تراویس »عقب  افتاده و امُّل« است، زیرا 
زندگی او را به  عنوان یک روسپی نوجوان ناپسند می  داند. 
)تراویس می  گوید: »بهش می  گید هیپ؟ 1 شماها دیگه از کجا 
اومدید؟( البته تراویس فرد دارای صلاحیتی برای تشخیص 
درست و غلط، نیست: وی در ابتدا، بتسی)سیبیل شپرد( را 
در قامت یک فرشته در یک محیط جهنمی تصور می  کند. 
از  وقتی  اما  اون  تنهاست.(  کثیف،  آشفته  بازارِ  این  )بیرونِ 
رسیدنِ به او ناامید می  شود، این ناامیدی به نقشه  ای برای 
ترور سناتور چارلز پالانتین)لئونارد هریس( تبدیل می  شود، 
همان کسی که بتسی برای او کار می  کند. اگرچه این ترور 
نافرجام می  ماند، اما بنظر می  رسد که این نقشه کاملا محصول 
یک ذهن آشفته است. هیچ دلیل منطقی وجود ندارد که باید 
ناامیدی تراویس از بتسی منجر به ترور رئیسش بشود.1   از 
سوی دیگر، تلاش او برای نجات آیریس از دنیای مواد مخدر 
و روسپی  گری نوجوانان، اگرچه در نهایت، خون  بار است، اما 
به  هیچ  وجه احمقانه نیست و حتی می  توان گفت شریف 
است. فیلم اسکورسیزی با اجازه  ای که به ما برای ورود به ذهن 
تراویس می  دهد، فرصتی برای کاوش در فلسفۀ اخلاقِ مسئلۀ 
دادخواهیِ)کیفرجوییِ( خودسرانه2 فراهم می  کند. در این  مقاله، 

امیدوارم از فیلم برای بررسی این پرسش ها استفاده کنم که: 
اصلا چه  زمانی، دادخواهیِ خودسرانه، توجیه پذیر است، از چه 
راه هایی از نظر شناخت شناختی یا اخلاقی مشکل ساز می  شود، 

و چگونه عدالت را از انتقام و جنون متمایز کنیم.
دربارۀ کسانی که قانون را شخصا اجرا می  کنند فرمولی کلیشه  ای 
وجود دارد که اکثر مردم، این قضه را بلحاظ اخلاقی دردسرساز 
می  دانند. به  عنوان مثال، جان لاک5 استدلال کرد که بخشی 
از شرایط تعیین  کننده جامعۀ مدنی این است که هر فردی از 
حق خود برای انتقام  گیری شخصی صرف  نظر می  کند و آن را به 
دولت تشکیل  شده با توافق برای اهداف عینی و مشخص واگذار 
می  کند.3  اگر هر فرد قاضی پروندۀ مربوط به خودش بود، تعداد 
اشتباهات و واکنش های بیش از حد از دستمان در می  رفت، 
احقاق حقوق خود، دولت  از  بیشتر  اطمینان  برای  بنابراین 
تشکیل می دهیم و اختیار وضع و اجرای قوانین را به آن ها 
واگذار می کنیم. بر اساس این  نظریه، که برای همۀ ما اوضاع 
را امن  تر می  کند، تعقیب و مجازات متخلفان وظیفه  ای   است 
که به برخی نهادهای دولتی تفویض شده است. با این  دیدگاه، 
تلاش من برای دستگیری یا مجازات سارقین اشتباه است، زیرا 
این وظیفه به نیروی پلیس ایالت و نهاد قضایی محول شده 
است. بااین  حال، حتی در این  مقوله نیز استثناهایی وجود دارد. 
به  عنوان  مثال، من ممکن است از خودم در برابر یک مهاجم دفاع 
کنم، و ممکن است به کمک شخص ثالثی که مورد حمله  قرار 
گرفته بروم، بویژه در مواردی که مأموران قانون، غایب یا ناتوان 
هستند. تراویس اینطور قضاوت می کند که در فکر آیریس، 
تقدیرش این است که زندانی اسپورت)هاروی کایتل( و معاون 
رئیس مافیا)باب ماروف( - که اسپورت برای او کار می  کند- باشد 
و از این  رو نیاز دارد نجات داده شود. البته این قضیه بطور بالقوه 
قابل بحث است: چون در قرار صبحانه  ای که تراویس و آیریس 
باهم گذاشته  اند، آیریس طوری صحبت می  کند که گویی به میل 
خودش درگیر این ماجرا شده است و برنامۀ خود، برای پس  انداز 
پول به میزانی که برای نقل مکان به ورمونت کافی باشد را برای 
تراویس شرح می  دهد. اما نه فقط برای تراویس، بلکه برای اکثر 
بینندگان فیلم، کاملا واضح است که آیریس در موقعیتی که 
کاملا تحت کنترلش باشد، نیست )و در واقع یک خردسال است، 
یک کودک، که بطور قانونی کاملا مستقل نیست(. شواهدی از 
این موضوع را بعدا در صحنه ای می بینیم که در آن آیریس از 
اسپورت شکایت می کند که از کاری که انجام می دهد خوشش 
نمی آید )اگرچه تراویس بر خلاف ما باخبر نمی  شود(. اسپورت او 
را وادار می  کند که بماند البته نه به شکل مستقیم، بلکه با توسل 
به دروغ )از همان مدل دروغِ شبی که او سعی کرد سوار تاکسی 
تراویس شود(: »اگه کاری رو که انجام می  دادی، دوست داشتی، 
زن من نمی  شدی«. او تا حدودی با دروغ  گفتن در مورد عشقش 
به آیریس، که احساس می  کند موثرترین تاکتیک درخصوصِ 

این دختر بسیار جوان است، او را در فحشا نگه می  دارد: 
»من فکرهای بدی تو سرم دارم«

حقیقتا  راوی(،  خود)صدای  ابتدایی  نریشن  در  تراویس 
مشتاقِ راه حلی برای مشکلات شهر است )یه بارون واقعی 
میاد(. بعدا، اما بطور انتزاعی آن  را شخصی سازی می کند، 
)یکی باید یه  کاری بکنه(. او سعی می کند این مسئولیت را 

به سناتور پالانتین بدهد: »شما باید این شهرو تمیز کنید، 
چون اینجا شبیهِ یه فاضلابِ روباز شده، می دونید، پر از 
کثافت و تفاله. بعضی وقتا به  سختی می  تونم تحملش 
کنم«. هنگامی که از پالانتین ناامید می  شود، شخصا این 
مسئولیت را برعهده می  گیرد: »گوش کنید، لعنتیا، یاغیا. 
اینجا یه مَرده که دیگه نمی  تونه تحمل کنه. مردی که جلوی 
تفاله  ها، دزدا، سگا، کثافتا و آشغالایی مثل شما وایساده. 
اینجا یه مرده که وایساده«. تراویس)درست یا غلط( به این 
فکر می  کند که پالانتین هیچ  کاری در مورد جرم و جنایت 
را  عدالت  اجرای  مسئولیت  موقتا  او  داد.  نخواهد  انجام 
به  عهده می  گیرد، زیرا بطور فزاینده  ای احساس می  کند که 
هیچ  کس دیگری این  کار را انجام نخواهد داد. تراویس »مردِ 
تنهایِ خداست«. او در برابر شیطان قد علم می  کند، زیرا یک 
نفر باید این کار را بکند و هیچ  کس نیست. مرد عنکبوتی 
نیز، اگرچه بسیار عاقل  تر است، اما منطق مشابهی برای 
کیفرجوشدن خود ارائه می  دهد: »قدرت زیاد مسئولیت زیاد 
هم میاره«.4 چیزی که منجر به قتل عمویش شد ناتوانی 
او در مداخلۀ به  موقع بود. بسیاری از داستان ها با مَنِشِ 
ابرقهرمانی - از زورو گرفته تا بتمن تا رورشاخ8، مضمونِ 
»یکی باید یه  کاری بکنه« را در بر می گیرند که در اینجا مورد 

علاقۀ تراویس نیز هست.
از  بحثی  هر  روی  پیش  کلیدی  مشکلات  از  یکی  پس 
است:  است  همین  خودسرانه  دادخواهیِ  اخلاقیِ  فلسفۀ 
شناخت  شناسی. شخص باید بداند که هدف »دارد می  آید«. 
از آنجایی که پل کرسی منتظر می  ماند تا دزدان با او روبه  رو 
شوند، هر یک از اهدافش بدرستی انتخاب می  شوند: شخصی 
که قصد حملۀ خشونت  آمیز به کرسی را دارد. این یک ویژگی 
مشترک در بین کیفرجو  ها در داستان  ها است: آن  ها حدأقل 
عدالت  تحقق  برای  شایسته  اهداف  شناسایی  درخصوص 
شخصی خود، بدرستی عمل می  کنند. کیفرجوها در تاریخ، 
به  عنوان مثال، اوباشِ لینچ9، اغلب در مورد اینکه چه کسی 
مستحق عدالت آن  هاست، در اشتباه هستند، حتی اگر در 
چارچوب جهان  بینی نادرست خود، ملاک و معیاری برای 
تشخیص خوب از بد داشته باشند. به  عنوان مثال، کو کِلاکس 
کِلَن10  ها، ممکن است انزجارشان نسبت به اختلاط نژادی را، 
به  عنوان توجیهی برای اقدامات کیفرجویانۀ خود ارائه دهند. 
منظورم این است که حتی اگر اعضای این گروه ادعا کنند که 

دلیل درستی برای کارهایشان دارند، و حتی صادقانه معتقد 
باشند که نیت خیری پشت این اعمال است، این بدان معنا 

نیست که واقعا درست می  گویند و حق با آن  هاست.
»ما مردم هستیم«

ابهام در شعار کَمپِبن انتخاباتی پالانتین، کاربرد تسکین  دهندۀ 
طنزآمیزی دارد، بااین  حال سوال جالبی را درخصوص شک و 
تردیدِ ]جان[لاک16 در مورد عدالت شخصی ایجاد می  کند.9  
اختیارات و قدرت دولت از مردم است، اما آیا در تفویض قدرت 
به دولت، از همۀ اختیارات خود صرف  نظر می  کنیم؟ با فرض 
درست  بودن آن بلحاظ شناخت  شناسی)معرفت  شناسی(، چه 
کسی حق دارد بدنبال تحقق عدالت باشد؟ اگر پاسخ »همه« 
باشد، آیا این نشان می  دهد که استدلال لاک دربارۀ جامعۀ 
مدنی نادرست است؟ اگر پاسخ »همه« نباشد، پس این سؤال 
پیش می  آید که چه  کسی و تحت چه  شرایطی این اختیار را 

دارد؟ 
نتیجه  ای  چه  خودسرانه  دادخواهیِ  درخصوص  نهایت  در 
کو  لینچ   کردن  های  نمی خواهیم  ما  یک  سو،  از  می  گیریم؟ 
کِلاکس کِلَن17 یا نقشۀ تراویس برای ترور پالانتین را تحمل 
کنیم، اما از سوی دیگر هم، نمی خواهیم بی تفاوتی همسایگان 
کیتی جنوُویز18را که از مداخله در هنگام حمله به او در 
نزدیکی آپارتمانش، خودداری کردند، تأیید کنیم. 11 شعاری 
مانند »اجازه دهید پلیس به آن رسیدگی کند« در برخی موارد 
محتاطانه و در موارد دیگر از نظر اخلاقی مبهم بنظر می  رسد. 
اما تنظیم قاعده ای مانند »اگر فردی عاقل و بالغ هستید و 
می توانید موقعیت هایی را که نیاز به دادخواهیِ خودسرانه 
دارند بدرستی شناسایی کنید و می توانید به  شکلی معقولی 
به این موقعیت  ها پاسخ دهید، پس امکان مداخله  کردن را 
دارید«، مفید نیست. زیرا چنین قاعده ای به  سادگی همه  چیز 
را زیر سؤال می  برد. اما کاری که می توانیم انجام دهیم این 
است که زمانی را به تفکر و بحث دربارۀ درست و نادرست  بودن 
اختصاص دهیم. همانطور که سقراط می  گوید: »بزرگترین خیر 
برای یک انسان این است که هر روز درباره فضیلت بحث کند.. 
زیرا برای انسان، زندگی نیازموده، ارزش زیستن را ندارد«.12 در 
این صورت حدأقل می توانیم بجای چشم  پوشی، شر و بدیِ 
آشکاری را که در برابر خود می بینیم تشخیص دهیم و با آن 
مقابله کنیم. همۀ ما می توانیم در برابر آدم  های مریض و 

خودفروخته بایستیم. ما مردم هستیم.

مقدمهایبرفلسفۀاخلاقدر»رانندهتاکسی«ساختۀمارتیناسکورسیزی؛

مرد تنهای خدا
دست  به  نقد
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در حالی که بیش از چهار دهه از تأسیس بنیاد مسکن 
سال  در  بالاخره  نهاد  این  می گذرد،  اسلامی  انقلاب 
جاری اولین سند راهبردی پنج ساله خود را منتشر 
کرده است؛ سندی که به گفته رئیس این بنیاد، قرار 
است افق روشنی برای مأموریت های بنیاد مسکن، 
از مقاوم سازی تا سنددار کردن خانه های روستایی، 
ترسیم کند. اما آیا این برنامه می تواند پاسخی واقعی 
به بحران های چندلایه روستاهای ایران باشد، یا صرفاً 

فهرستی از آرمان ها و آمارهای بی ضمانت است؟
آمارها نشان می دهند که حدود ۵۴ درصد از خانه های 
روستایی در کشور تاکنون مقاوم سازی شده اند؛ عددی 
که با وجود تلاش های چند دهه ای، همچنان نشان از 
نابرابری فضایی، ناتوانی ساختاری و شکاف گسترده 
خود  جدید  سند  در  مسکن  بنیاد  دارد.  توسعه ای 
هدف گذاری کرده که این عدد تا پایان برنامه هفتم 
توسعه به ۷۴ درصد برسد، و سالانه ۲۰۰ هزار واحد را 
مقاوم سازی کند. اما این هدف بلندپروازانه در برابر دو 
مانع بزرگ قد علم کرده است: نقدینگی محدود دولت و 
فقدان مشوق های کافی برای ساکنان روستایی. هرچند 
تسهیلات و وام هایی برای بازسازی و نوسازی در نظر 
گرفته شده، اما با تورم روزافزون، قیمت افسارگسیخته 
مصالح و فرایند بوروکراتیک اخذ تسهیلات، بسیاری از 
روستاییان عملاً از این برنامه ها جا می مانند. مهم تر از 
آن، نبود خدمات پشتیبان )از آموزش گرفته تا نظارت 
کیفی و تضمین فنی( موجب می شود مقاوم سازی 

خانه ها گاه در سطح نازلی از کیفیت باقی بماند.

سند، نشانه مالکیت یا نشانه سردرگمی حقوقی؟
در بخش دیگری از سند، به موضوع »سنددار کردن« 
اماکن روستایی پرداخته شده؛ موضوعی که سال هاست 
معضل بزرگ در ساماندهی حقوقی زمین و خانه در 
روستاهاست. به گفته غلامرضا صالحی، حدود یک 
میلیون واحد مسکونی روستایی همچنان فاقد سند 
مالکیت اند. بنیاد مسکن در برنامه  پنج ساله اش قصد 
دارد سالانه ۲۰۰ هزار سند صادر کند تا در انتهای این 
مسیر، روستاییان بتوانند به حق قانونی خود یعنی 
»مالکیت مستند« برسند. با این حال، واقعیت حقوقی 
و اداری صدور اسناد در ایران به قدری پیچیده است که 
در بسیاری از مناطق، حتی تعارض های درون خانوادگی 
یا دعواهای عرفی درباره مرز زمین ها می تواند روند 
صدور سند را سال ها به تعویق اندازد. پرسش اساسی 

این است: آیا سند مالکیت تنها یک کاغذ رسمی است، 
یا قرار است پشتوانه ای برای تثبیت روستا به عنوان یک 

سکونت گاه پایدار و قابل زیست باشد؟

تکنولوژی؛ شمشیری دولبه در توسعه روستا
از بندهای قابل توجه در سند جدید، تأکید بر  یکی 
نوین در ساخت وساز است.  فناوری های  از  استفاده 
رئیس بنیاد مسکن با اشاره به تاسیس مؤسسه ای 
به نام - بنیاد تک- اعلام کرده که این مجموعه قرار است 
فناوری را به شکلی یکپارچه وارد صنعت ساختمان 
پرینترهای سه بعدی و صنعتی سازی  از  کند. حتی 
خانه سازی نیز سخن به میان آمده؛ ابزارهایی که در 
ساخت  زمان  می توانند  درست،  بهره برداری  صورت 
را کم کنند و هزینه  را کاهش دهند، پرت مصالح 
نهایی را پایین بیاورند. اما این رویکرد، در کنار فواید 
بالقوه اش، با چند چالش روبه روست. نخست اینکه 
بیشتر روستاهای کشور زیرساخت لازم برای استفاده 
از این فناوری ها را ندارند. دوم، هزینه اولیه ورود این 
روستایی  پراکنده  و  خرد  پروژه های  به  تکنولوژی ها 
بالاست و در غیاب حمایت مؤثر دولت، تنها در قالب 
پروژه های نمایشی باقی می ماند. سوم، کاربرد چنین 
فناوری هایی به مهارت آموزی، تربیت نیروی متخصص 
محلی و بومی سازی تکنولوژی نیاز دارد که هنوز در 

سطح ملی، زیرساختش فراهم نشده است.

طرح های هادی؛ سندهای عمرانی
 بدون ضمانت اجرا؟

یکی دیگر از اهداف سند راهبردی، بازنگری سالیانه 
۱۰ درصد طرح های هادی روستایی است؛ طرح هایی 
که طی دهه های گذشته در بسیاری از نقاط کشور 
اجرا شده، اما یا نیمه تمام مانده یا با واقعیت زندگی 
روستاییان همخوانی ندارد. برخی از این طرح ها به دلیل 
عدم مشارکت مردم یا عدم انطباق با بافت فرهنگی و 
اجتماعی محلی، تبدیل به ابزارهای بروکراتیک شده اند؛ 
بازنگری سالیانه  توسعه.  برای  کارآمد  نقشه های  نه 
اگرچه وعده ای مهم و مثبت است، اما تا زمانی که 
مشارکت  و  اجرایی  ضمانت  طرح ها،  اجرای  بودجه 
واقعی مردم در طراحی وجود نداشته باشد، صرفاً روی 
کاغذ باقی می ماند. اساساً چه تضمینی وجود دارد که 
بازنگری طرح، منجر به اصلاح ساختارهای ناکارآمد 
شود و نه تکرار همان اشتباهات با زبان و فرم متفاوت؟

بنیاد مسکن طی دهه های گذشته نقش مهمی در ساخت 
خانه های روستایی، جبران خسارات ناشی از سوانح طبیعی 

و تأمین زمین برای اقشار کم درآمد داشته است. اما امروز از 
این نهاد انتظاری فراتر از نقش های سنتی می رود.

در سند جدید، تلاش شده بنیاد را از صرفاً یک نهاد 
امدادی به نهادی توسعه محور ارتقا دهند؛ نهادی که 
فناوری، شفافیت، بهره وری و مشارکت را در دل خود 
بپروراند. اما این تحول تنها در صورتی محقق خواهد 
شد که بنیاد از نگاه بالا به پایین فاصله بگیرد و با 
نهادهای مردمی و شوراهای روستایی وارد گفت وگویی 
مستمر و مؤثر شود. تحول ساختاری در بنیاد مسکن 
بدون تحول در نگاه به روستا، بی نتیجه خواهد بود. 
شاید مهم ترین نکته غایب در سند راهبردی، نقش 
مستقیم مردم در برنامه ریزی و اجرای اهداف آن باشد. 
سند، سرشار از آمار، هدف گذاری و رویکردهای فنی 
روستاییان،  واقعی  مشارکت  برای  جایی  اما  است، 
اجتماعی  پیچیدگی های  یا  آنان  فرهنگی  نیازهای 
سکونت در روستا نگذاشته است. تجربه نشان داده 
که اگر روستاییان صرفاً به عنوان دریافت کننده و نه 
تصمیم گیرنده دیده شوند، بهترین برنامه ها نیز شکست 
می خورند. مقاوم سازی، سنددار کردن، تکنولوژی نوین 
اعتماد  نیازمند  بازنگری طرح های هادی، همگی  و 
متقابل، هم صدایی و مشارکت اند. این چیزی نیست 
شکل  تصمیم گیری  اتاق های  درهای  پشت  در  که 
به گفت وگوهای محلی، شفافیت  نیاز  بلکه  بگیرد، 

اطلاعات و پاسخ گویی نهادها دارد.
سند راهبردی پنج ساله بنیاد مسکن گامی مهم در 
جهت ارتقای شفافیت، هدف گذاری دقیق و حرکت 
به سوی بهره وری در حوزه مسکن روستایی است. اما 
بدون اراده واقعی برای تأمین مالی، آموزش نیروی 
انسانی، مشارکت مردمی و رفع موانع بوروکراتیک، 
این سند نیز مانند بسیاری از اسناد توسعه ای دیگر، در 
همان سطح کاغذی باقی خواهد ماند. آینده خانه های 
روستایی در گروی درک عمیق تری از مفهوم »خانه« 
امن،  بلکه  سنددار،  و  مقاوم  نه فقط  خانه ای  است؛ 

انسانی، و متناسب با زیست جهان مردم.

طرحسنددارکردنخانههایروستاییدرپیچوتابدعواهایعرفی،فقرثبتیوبوروکراسی،نیمهجانپیشمیرود؛

سند به شرط چاقو!
داستان جلد

فراز اسدی

اقتصاد

پرشدگی سدهای کشور با رشد ۲ درصدی نسبت به هفته منتهی به شانزدهم فروردین ماه به ۵۰ درصد رسید.
بررسی وضعیت سدهای کشور در آستانه ورود به روزهای گرم ترسال و افزایش نیازهای آبی بیانگر آن است که هنوز باید 

مدیریت مصرف آب اولویت همه بوده و از مصرف بی رویه آب پرهیز کرد.
بر اساس تازه ترین آماری که از سوی شرکت مدیریت منابع آب ایران درج شده، از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای 
مهر۱۴۰۳( تا ۲۳ فروردین ماه درصد پرشدگی سدها به ۵۰ درصد رسیده است که نشان می دهد هنوز نیمی از ظرفیت 

سدها خالی از آب است.

پرُشدگیسدهایکشوربه۵۰درصدرسید مسکن

»مسعودپزشکیان«:

بدون رفع ضعف اطلاعاتی، امکان 

تصمیم گیری صحیح در حوزه 

مسکن وجود ندارد 

رئیس جمهور با انتقاد از فقدان داده ها و اطلاعات کافی، 
برای تصمیم گیری در حوزه توسعه شهری، گفت: وقتی 
اطلاعات لازم درباره منابع و زیرساخت های شهری در اختیار 
نداریم، چگونه می توان برای توسعه شهرها تصمیم گیری 
کرد؟ بدون حل این ضعف اطلاعاتی، امکان تصمیم گیری 

صحیح در حوزه مسکن وجود نخواهد داشت.
جلسه  در  گذشته،  ظهر  از  پیش  پزشکیان  مسعود 
سیاستگذاری  اهمیت  بر  تاکید  با  مسکن،  شورای عالی 
مبتنی بر واقعیت های موجود کشور، افزود: من با مصوباتی 
باید  اما  ندارم،  مشکلی  می دهند  پیشنهاد  دوستان  که 
بدانیم سیاست های کلی ما در حوزه مسکن، با توجه به 
ناترازی های کشور چه نتیجه ای خواهد داشت؟ به عنوان 
نمونه، آیا می توان در شهری مانند تهران که با مشکل کمبود 

آب مواجه است، بارگذاری جمعیتی جدید داشت؟
رئیس جمهور، تهیه نقشه جامع توسعه شهری را ضروری 
توصیف و تصریح کرد: شورای عالی شهرسازی باید ابتدا 
محدوده های قابل توسعه در شهرها را مشخص کند و پس 
از آن تصمیم گیری درباره گسترش شهرها صورت گیرد. 
ساخت و ساز بدون در نظر گرفتن زیرساخت های لازم، 

تنش و مشکلات جدی برای شهرها ایجاد خواهد کرد.
پزشکیان با بیان اینکه بدون نقشه جامع توسعه شهری 
نمی توان مسائل شهرها را حل کرد، اظهارداشت: در نبود 
چنین نقشه ای، نمی توان درباره بارگذاری های جدید در 
تهران یا سایر شهرها تصمیم درستی گرفت. اگر قرار است 
توسعه صورت گیرد، باید پیشاپیش منابع و زیرساخت های 

لازم آن تامین شود.
وی همچنین با اشاره به ضعف داده های آماری در حوزه 
مسکن گفت: در حال حاضر آمار دقیقی از تعداد خانه های 
خالی یا مالکان آنها در کشور وجود ندارد. بدون حل این 
امکان تصمیم گیری صحیح در حوزه  ضعف اطلاعاتی، 
مسکن وجود نخواهد داشت. چرا کد ملی جغرافیایی هنوز 
در کشور اجرایی نشده و کاداستر هم کامل نشده است؛ تا 
وقتی این اطلاعات تکمیل نشود، نمی توان مسائل حوزه 

زمین و مسکن را حل کرد.
رئیس جمهور در ادامه از آمادگی دولت برای اختصاص 
در سواحل جنوبی کشور  اجرایی  به دستگاه های  زمین 
برای ساخت مسکن کارکنان خبر داد و افزود: در شهرهای 
بزرگ، به ویژه تهران، به دلیل کمبود امکانات باید پیش 
از هر تصمیمی نسبت به تامین زیرساخت ها اطمینان 

حاصل شود.
پزشکیان با تاکید بر اهتمام ویژه دولت برای تامین مسکن 
محرومان، گفت: همان گونه که با کمک خیرین و مردم 
توانستیم مدرسه سازی کنیم، برای ساخت مسکن محرومان 

نیز با مشارکت خیرین و مردم اقدام خواهیم کرد.
وی با اشاره به لزوم استفاده از ظرفیت های محله ای و 
مردمی در رفع مشکلات معیشتی اقشار ضعیف جامعه 
خاطرنشان کرد: در جامعه اسلامی نباید شرایطی وجود 
داشته باشد که عده ای با مشکلات شدید معیشتی روبرو 
باشند. دولت مصمم است با کمک خیرین و مشارکت 
مردمی، اقدامات ویژه ای برای دهک های پایین جامعه 

انجام دهد.
رئیس جمهور همچنین بر بهره گیری از ظرفیت نیروهای 
برای محرومان  امر ساخت مسکن  در  جهادی و بسیج 
تاکید کرد و گفت: همانطور که با کمک نیروهای جهادی 
مردم  برای  می توانیم  شدیم،  مدارس  ساخت  به  موفق 

رئیس شورای اسلامی شهر کرج با انتقاد از بروکراسی نیازمند نیز خانه بسازیم.
زمان بر در انتخاب پیمانکاران، از شهرداری خواست تا با 

استفاده از شرایط مساعد آب وهوایی، پروژه های عمرانی را 
بی درنگ آغاز کرده و روند تشریفات قانونی را تسریع کند.

به گزارش »دنیای هوادار«، مسعود محمدی، رئیس 
شورای اسلامی شهر کرج، با تاکید بر ضرورت آغاز سریع 
پروژه های عمرانی در ابتدای سال، خطاب به شهرداری 
گفت: »از مدیریت شهری می خواهیم با شتاب بخشی 
به روند برگزاری تشریفات قانونی، پیمانکاران را در 
سریع ترین زمان ممکن شناسایی کرده و آغاز عملیات 

اجرایی را به تأخیر نیندازند«.
وی با اشاره به تجربه سال های گذشته، افزود: »در 
بسیاری از پروژه ها، به دلیل بروکراسی اداری پیچیده 
و زمان بر، فرآیند انتخاب پیمانکاران ماه ها طول کشیده 
و در نتیجه، عملیات اجرایی عملاً از نیمه دوم سال 
آغاز می شد؛ موضوعی که فرصت مناسب برای اجرای 
پروژه های عمرانی در فصول معتدل را از شهرداری 

می گرفت.«

هشداررئیسشورایشهرکرجبهشهرداری؛آغازفوریپروژههایعمرانی؛وقتکشُیممنوع!
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آگهی

ورزش
 

کوتاه با ورزش

تلاشدوبارهپرسپولیسبرایجذببیفوما؛

شاگرد به استاد ملحق می شود

مسئولان باشگاه پرسپولیس بار دیگر در تلاش برای جذب 
مهاجم خارجی تیم فوتبال استقلال خوزستان هستند.

تیوی بیوفما مهاجم ۳۲ ساله اهل کنگو اولین حضور خود را 
در لیگ برتر ایران تجربه می کند و یکی از مهره های تاثیرگذار 
استقلال خوزستان و حتی لیگ برتر بوده است. او تا پایان 
هفته بیست وششم در ۲۳ دیداری که به میدان رفته، ۵ گل 

و ۴ پاس گل را در کارنامه خود ثبت کرده است.
با وجود درخشش  این مهاجم در استقلال خوزستان، مدیران 
چند باشگاه مطرح از نقل وانتقالات نیم فصل به دنبال جذب 
این مهاجم کنگوی بودند. باشگاه استقلال خوزستان رقم 
رضایت نامه بیفوما را برای نیم فصل، ۵۰۰ هزار دلار اعلام کرد 

که این باشگاه ها توان پرداخت مبلغ فوق را نداشتند.
در حالیکه تیم های پرسپولیس و استقلال خوزستان در هفته 
بیست وپنجم در ورزشگاه آزادی به تساوی بدون گل رسیدند، 
شنیده ها حاکی از آن است که بعد از این دیدار مدیران باشگاه 
پرسپولیس با مدیربرنامه های بیفوما صحبت کردند تا مقدمات 
را برای جذب وی فراهم کنند. این در حالی است که بیفوما 
نیز برای حضور در پرسپولیس ابراز علاقه کرده است. بیفوما 
در گذشته و در سوپر لیگ ترکیه سابقه همکاری با اسماعیل 

کارتال سرمربی فعلی پرسپولیس را دارد.
پیش از این، مدیریت باشگاه استقلال خوزستان اعلام کرده 
مذاکرات با بازیکنانی که تحت قرارداد این باشگاه هستند 
غیرقانونی است و اگر باشگاه ها به دنبال بازیکنی از تیم ما 

هستند، باید به صورت رسمی اقدام کنند.
هفته  تا  خوزستان  استقلال  فوتبال  تیم  است؛  گفتنی 
بیست وهفتم با کسب ۶ برد،۱۲ تساوی و ۸ باخت و با ۳۰ 

امتیاز در رده دهم لیگ بیست وچهارم قرار دارد.

چرا تکواندو با نفرات المپیکی  

عازم آلمان می شود؟

مدیرفنی تیم های ملی تکواندو، گفت: از آنجا که رقابت های 
برگزار   G۴ در سطح بار  نخستین  برای  آلمان  یونیورسیاد 
می شود و ۴۰ امتیاز دارد با ترکیب اصلی در این رقابت ها 

حاضر می شویم.
اصغر رحیمی در گفت وگو با ایسنا، درباره اعلام ترکیب تیم های 
ملی تکواندوی دانشجویان ایران برای حضور در یونیورسیاد 
آلمان، اظهار کرد: با برگزاری مرحله نهایی رقابت های انتخابی 
تیم های ملی، اسامی نفرات ملی پوش ایران برای حضور در 
این رقابت ها مشخص شد. در مجموع نفرات بسیار خوبی را 
در دو تیم پسران و دختران ایران در اختیار خواهیم داشت 

و برای کسب بهترین نتیجه پا به این رقابت ها می گذاریم.
مدیرفنی تیم های ملی تکواندو، درباره حضور دو مدال آور 
المپیک ایران در ترکیب تیم ملی دانشجویان پسر، گفت: 
یونیورسیاد  بازی های  در  خوبی  نفرات  با  همواره  تکواندو 
حضور داشته و موفق به کسب نتایج خوبی نیز شده است. در 
دوره های قبل بازی های یونیورسیاد G۲ بود و در مجموع ۲۰ 
امتیاز داشت اما این دوره از بازی های یونیورسیاد به میزبانی 
آلمان برای نخستین بار G۴ است و ۴۰ امتیاز دارد که به اندازه 
طلای بازی های آسیایی امتیاز دارد. بر همین اساس نیز این 

دوره از رقابت ها از اهمیت مضاعفی برای ما برخوردار بود.
او ادامه داد: با توجه به اهمیت کسب امتیاز در این مسابقات، 
آرین سلیمی و مهران برخورداری نیز در ترکیب نفرات اعزامی 
به این رقابت ها قرار گرفتند. در مجموع تیم بسیار خوبی 
داریم. در بخش پسران تیم ایران بهتر از دختران است اما تیم 
دختران ما نیز نفرات خوبی را در اختیار دارد. چهره ای همچون 
ناهید کیانی نیز به دلیل این که ۲۵ ساله بود و نمی توانست از 
نظر سنی در ترکیب تیم ملی دانشجویان باشد در بین نفرات 
اعزامی قرار ندارد. رحیمی در پایان درباره سرانجام تعیین 
تکلیف سرمربی تیم ملی تکواندوی بانوان، گفت: قرار بود 
جلسه کمیته فنی برگزار شود اما تاکنون برگزار نشده تا در 

این باره تصمیم نهایی اتخاذ شود.

راجر فدرر اعتراف کرد دلش برای تنیس تنگ شده است و می خواهد دوباره به میادین برگردد. راجر فدرر، یکی از 
بهترین تنیسورهای تمام دوران، اعتراف کرد که دلش برای تنیس تنگ شده است و از احتمال بازگشتش به زمین 
خبر داد. »فداکسپرس« در مصاحبه با نشریه فرانسوی اکیپ فاش کرد که به حضور در مسابقات دوستانه در کشورهای 
مختلف جهان فکر می کند. او در صحبت هایی گفت: دوست دارم دو تا سه بار در هفته تمرین هایبم را دوباره شروع 

کنم و امیدوارم به زودی به دنیای تنیس برگردم تا دوباره رقابت کنم. دلم برای تنیس تنگ شده است.

بازگشتفدرربهتنیس؟

بیابیم که بی هیچ توقعی  را درقلب کسانی  خدا 
مـهربان و سخاوتمند هستند.انسانیت و انسان بودن 
برای همه آدم ها در هر پُست ومقامی که باشند  
هزینه دارد.  هزینه انسانیت در احترام گذاشتن به 
همنوعان و آدم های ضعیف و مستمند و دستگیری 
از آنهاست که سرهنگ بازنشسته جواد نجفی با این 
خصیصه ها توانسته  به مصداق )طریقت بجزخدمت 
را  آموزان  دانش  و  منطقه  مردمِ  دلِ  نیست(  خلق 
تسخیر کند و  در دل کودکانِ مدارسِ هَرَند جای 

بگیرد.
در روزگار نا امیدی و تنگدستی است که ارزش های 
انسانهای والا ، بخشنده و خیّر اجتماعی و نوعدوست 

نمایان می شود. 
سرهنگ نجفی با دارا بودن ۸۶ سال سن از جمله 
اهالی  بین  در  توانسته  که  است  نیکوکاری  افراد 
روستاي  ویژه  به  جُلگه  بخش   ، هَرَند  شهرستان 
خورچان از محبوبیت خاصی در امر کمک رسانی 
به افراد کم بضاعت و دانش آموزان مدارس محروم 

برخوردار شود. 
وی در برابر موج درخواست ها ، در دیماه ۱۴۰۳برای 
پوشش   تحت  مدارس  وپسر  دختر  دانش آموز   ۶۰۰
اداره آموزش و پرورش هَرَند،  لوازم التحریر تهیه و 
نیز  توزیع کرد وقول داد ۶۰۰ جفت کفش ورزشی 
کُنَد  در آستانه سال نو به این دانش آموزان اهدا 
که به قول خود وفا کرد. پس باور بداریم که در دل 
همین جامعه ای که اکثریت مردم بخاطر مشکلات 
معيشتی از حال یکدیگر بی خبرند و همه از فراموش 
شدن ارزش ها و انسانیت در آن گله مند هستند، 
دریا دلانی وجود دارند که با همّت بلند و ایثارگری و 
دستگیری از مستمندان دل صدها نوجوان و جوان 
را شاد و در روزگار نا امیدی ها جوانمردانه قدم پیش 
مي گذارند و کودکان و نوجوانان را به آینده امیدوار 

می کنند .
ایشان بر این عقیده باور دارد که ورزشی ها باید در 

راه مرام و مسلک و ایثار گری الگو باشند .
 سرهنگ نجفی که از تبار ورزش و قهرمان شنا در 
سال های خدمت نظام بوده و دستی هم در رشته 

گذشت  و  جوانمردی  روحیه  از   ، داشته  بسکتبال 
و ایثار که از خصلت های خوب و پسندیده مردم 
ایران زمین بوده برخوردار است واز صمیم قلب به 
مهربانانه  های خود   ولایتی  بویژه هم  هموطنان 
عشق می ورزد و یقین دارد خدمت به همنوعان به 
ویژه در مناطق محروم و روستانشین عبادت است .

سرهنگ نجفی که از سال ۱۳۴۰ کار کشاورزی و 
زراعی را به قیمومیت پدر مرحوم خود سرپرستی 
کرده و اداره امور را  بدست گرفته، بدون هیچ منتی، 
اصفهان  شرقِ  قدردان  مردم  با  که  عهدی  سر  بَر 
بویژه بخش های شهرستان هَرَند بخصوص مردم 
شریف روستای خورچان بسته، مردانه ایستادگی 
کرده تا الگوئی باشد برای مردمانی که دارای ثروت 
این  در  زیادی  کشاورزی  های  زمین  و  املاک  و 
خطه هستند، و بگوید که میدانِ از خودگذشتگی و 
کمک به مردمان مستضعف را نباید خالی بگذارند 
تا آیندگان بدانند هیچ گاه مردان خیّر و نیکوکار 

فراموش نمی شوند.
پاک  وانسان  بزرگمرد  این  خدمات  یقین  به 
کنند  نمی  فراموش  شناس  حق  مردم  را  سرشت 
زمین چمن  احداث  با  است  زیادی  سال های  که 
مدرسه  احداث  برای  زمین  واگذاری  مصنوعی، 
و  وپرورش  آموزش  اداره  به  سرپوشیده  سالن  و 
برگزاری همه ساله فوتسال با اهدای جوایز ارزنده و 
البسه ورزشی که باعث رُشد و گسترشِ ورزش در 
روستاهای شرقِ اصفهان شده از اهمیت فوق العاده 
ای برخوردار بوده و کمکهای مردمی نیز از یاد مردم 
شریف منطقه محروم هَرَند، جلگه و بخش های 

شهرستان هَرَند نخواهد رفت.
برای تهیه عکس و گزارشی از مراسم اهدای هدایای 
اتفاق   به  نگارنده  یاد شده،  مدارس  آموزش  دانش 
استاد بهمن البرزی یکی از مردان خوشنام ،  وزین 
بدنی  تربیت  رئیس سابق  ورزشی،  اعتبارِ  دارای  و 
آموزش وپرورش و یکی از مدیران شاخص اداره کل 
تربیت بدنی استان اصفهان عازم شهرستان هَرَند و 
مدرسه حاج محمد علی معین امین که با همت 
احداث   ۱۳۸۲ درسال  ساز  مدرسه  خیّر  مرد  این 
شده رفتیم و در مراسمی که با حضور استاد بهمن 
البرزی پیش کسوت ورزش ،  محمدعلی نظام زاده 
رئيس اداره آموزش وپرورشِ هَرَند، حسین محمدی 
اتاق اصناف  اژیه و رئیس  رئيس شوراي اسلامي 
جهاد  رئيس  محمدی  مهندس   ، هَرَند  شهرستان 
کشاورزی شادپور،مدیران مدارس ازجمله دبیرستان 
دخترانه حضرت زینب )س( عفاف و زکیه شادپور، 

راهنمایی  مدارس  چمندان،  کرامت  دبیرستان 
امام علی )ع( ولایت و شهدای اسلام آباد، پسرانه 
سهرابیان و دخترانه سرای دانش خورچان و تنی 
چند از معتمدین محلی از جمله غلامحسین یوسفی 
برگزارکننده مراسم و توزیع کننده کفش های ورزشی 

شرکت کردیم.
در این مراسم ابتدا استاد البرزی کارشناس مسئول 
سابق تربیت بدنی آموزش و پرورش استان اصفهان 
کا سابقه مدیرکلی تربیت بدنی استان های هرمزگان، 
سمنان،  اصفهان ، چهارمحال و بختیاری ، دبیرِ کلِ 
فدراسیونِ جودو جمهوری اسلامی ایران ، مدیر عامل 
ورزش منطقه آزاد کیش ، مشاور ورزش شهرداری 
اصفهان و باشگاه ذوب آهن را در کارنامه درخشان 
نونهالان و  پیرامون شالوده شخصیتی   ، دارد  خود 
نوجوانان که معمولأ در همین دوران  ریخته می 
شود و به جهت نقش مهمی که برای آینده کشورمان 
دارند وپایه گذار جامعه ای سالم و با نشاط هستند 
، سخنانی ایراد کرد وافزود:  ما وظیفه داریم آنها را با 
بصیرت و روشن بینی به اخلاق وفرهنگ در ورزش 
آشنا کنیم ، زیرا اجرای احکام تربیتی و اخلاقی در 

ورزش از اهمیت زیادی برخوردار است. 
ضمن اینکه راهکارهای کاربُردی و بکارگیری شیوه 
پرورش و  و  آموزش  کنار  در  تربیتی  های صحیح 
رشته های ورزشی نقش  بسزائی در ترویج فرهنگ 

و اخلاق دارد.
سرهنگ نجفی نیز با اشاره به پتانسیل بالای دانش 
ورزش،  در  هَرَند  شهرستان  دختر  و  پسر  آموزان 
خاطرنشان کرد ورزش در مدارس شهرستان به ویژه 
در روستاها  باید جدی گرفته شود که دارای جوانانی 
سرشار از عطر نجابت وغنائی از نیروی جوانی هستند 
که نیازبه نگاه ویژه واستراتژی نوینی در تمام زمینه 

ها دارند.
وی با عشق و علاقه خاصی که به کودکان، نونهالان 
و نوجوان منطقه بویژه روستاهای بخش جُلگه دارد 
با شور و هیجانی وصف ناپذیر  برای جذب دختران 
و پسران بسمت ورزش که عامل شادی ونشاط است 
سخن گفت و افزود:  خوشحالی من زمانی دوچندان 
می شود که شاهد رشد و شکوفایی شما دختران و 
پسران عزیزم در کسب علم ودانش و عناوین ورزش 

قهرمانی شوم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: برای پیشرفت و توسعه 
ورزش وتحصیل نوباوگان و نونهالان برای دستیابی 
به مدارج بالا از هر کمکی که لازم باشد چه مالی و 

چه معنوی دریغ نخواهم کرد.

بااهدای۶۰۰جفتکفشورزشی؛

قلوب دانش آموزان هَرَند تسخیر شد
گزارش

اصغر قلندری
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